
 

 – 1 –   

Vprašalnik za kandidata za komisarja        SL 
 

VPRAŠALNIK ZA KANDIDATA ZA KOMISARJA 

Magnus BRUNNER 

Notranje zadeve in migracije 

 

1. Splošna usposobljenost, zavezanost Evropi in osebna neodvisnost 

Kateri vidiki vaših osebnih kvalifikacij in izkušenj so še posebej pomembni za prevzem komisarske funkcije in 

promocijo splošnega evropskega interesa, zlasti na področju, za katero bi bili odgovorni? Kako boste prispevali 

k izvajanju političnih usmeritev Komisije? Kako nameravate uresničevati načelo enakosti spolov in v vse politike 

svojega resorja vključiti vidik spola? Kako boste poskrbeli za vključevanje mladih? 

Kako lahko Parlamentu jamčite svojo neodvisnost in kaj boste storili, da vaše pretekle, sedanje in prihodnje 

dejavnosti ne bodo zbujale dvoma o opravljanju vaših nalog v Komisiji? 

Med svojo celotno kariero v politiki – zlasti kot poslanec avstrijskega parlamenta (Bundesrat) in kot avstrijski 

minister za finance – sem si stalno prizadeval graditi mostove med interesnimi skupinami, skupnostmi deležnikov 

in strankami z namenom uresničevanja skupnega interesa avstrijskih državljanov. Če bom potrjen za komisarja, 

želim to prizadevanje za uresničevanje splošnega interesa prinesti na evropsko raven. Menim, da je spodbujanje 

splošnega interesa in evropskih vrednot nepogrešljivo zlasti na področju migracij, meja in varnosti. Močno si bom 

prizadeval zagotoviti, da bo naš sistem (ki temelji na paktu o migracijah in azilu) tako na evropski kot na nacionalni 

ravni dobro pripravljen, pravičen in skladen ter da bo – kar je ključno – vzbujal zaupanje pri državljanih in vladah.  

V skladu s političnimi usmeritvami se bom močno osredotočil na to, da pomagam pri izboljšanju splošnega 

varnostnega okolja Unije, od katerega so odvisne naše družbe. Prav tako bom sodeloval z vsemi deležniki, ki se 

ukvarjajo z notranjo in zunanjo razsežnostjo migracij. Na področju migracij bom ubral dvotirni pristop, pri čemer 

bom upošteval tako zakonodajne kot operativne vidike, da bi lahko skupaj pripravili ambiciozno in pravično pot 

naprej. Prizadeval si bom zagotoviti trdne skupne zunanje meje, ki bodo evropskim državljanom zagotavljale 

varnost, ter te meje digitalizirati, da bi olajšali poslovanje, turizem, delo in študij. Oblikoval bom strategijo notranje 

varnosti za EU, ki bo državljanom zagotovila, da bodo lahko uživali prednosti, ki jih prinaša območje svobode, 

varnosti in pravice. 

Trdno sem prepričan, da je Komisija kolegijski organ, v katerem vsi člani in članice sodelujejo v razpravah in 

pregledno prispevajo k dobro informiranim odločitvam, ki so v najboljšem interesu evropskih državljanov. Če 

bom potrjen za komisarja, bom deloval kot predan član kolegija kot celote in v duhu kolegialnosti tesno sodeloval 

z drugimi člani kolegija kot ekipo, pri čemer bom v celoti prevzel odgovornost za to, kar se bo Komisija dogovorila. 

Vključevanje vidika spola in mladih v migracijsko in varnostno politiko EU je ključnega pomena za reševanje 

edinstvenih izzivov, s katerimi se soočajo te skupine. Kadar ženske in otroci zaprosijo za azil, je ključno zagotoviti, 

da se njihove pravice spoštujejo in da se ublažijo posebna tveganja, s katerimi se soočajo. Te osebe potrebujejo 

tudi ciljno usmerjeno podporo pri dostopu do izobraževanja, nastanitve, zdravstvenega varstva in poklicnega 

usposabljanja, da bi lahko polno sodelovale v naši družbi, če se jim status begunca prizna. Glede tega nameravam 

še naprej podpirati države članice z uporabo potrebne ciljno usmerjene podpore, pri čemer bom izkoristil možnosti 

iz akcijskega načrta EU za integracijo in vključevanje ter financiranje EU.  

Ženske in otroci predstavljajo večino žrtev različnih kaznivih dejanj, vključno s spolno zlorabo in spolnim 

izkoriščanjem ter trgovino z ljudmi. Ko postanejo žrtve takih zavržnih dejanj, zaradi večje ranljivosti potrebujejo 

takojšnjo pomoč in zaščito. Predano bom zagotavljal, da bodo zakonodaja in politike EU dajale prednost vidikom 

žensk in otrok, da se poskrbi za njihovo varnost. Vključevanje teh vidikov pa je hkrati bistveno tudi za učinkovito 

preprečevanje kriminala.  
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Zagotovil bom enako zastopanost spolov v sestavi svojega kabineta, pa tudi na vseh področjih, za katera bom 

odgovoren. V zvezi s tem sem namreč že dosegel dobre rezultate: v času mojega mandata kot minister za finance 

je bila na najvišjih vodstvenih položajih na ministrstvu (Sektionschef) prvič v njegovi 170-letni zgodovini dosežena 

uravnotežena zastopanost spolov.  

Če bom potrjen za komisarja, bom v celoti spoštoval dolžnost delovanja v evropskem interesu in ne bom sprejemal 

nobenih navodil, kot je določeno v Pogodbah. Zavezujem se, da se bom izogibal vsakršnim okoliščinam, v katerih 

bi bilo mogoče dvomiti o moji neodvisnosti ali nepristranskosti. Spoštoval bom kodeks ravnanja članic in članov 

Evropske komisije in njegove določbe o nasprotju interesov. Moja izjava o interesih je popolna in zavezujem se, 

da jo bom po potrebi posodabljal. Če bom potrjen za komisarja, se bom sam, pa tudi člani in članice mojega 

kabineta, srečeval le s tistimi zainteresiranimi stranmi in predstavniki deležnikov, ki so vpisani v register za 

preglednost. 

2. Upravljanje resorja in sodelovanje z Evropskim parlamentom  

Ali se lahko zavežete, da boste Parlament ustrezno obveščali o svojih dejavnostih in ukrepih svojih oddelkov? V 

kakšnem smislu se čutite odgovorni Evropskemu parlamentu? 

Kaj ste pripravljeni izrecno obljubiti v zvezi s sodelovanjem in navzočnostjo v Parlamentu, tako na sejah odborov 

kot na plenarnem zasedanju, v zvezi s preglednostjo, sodelovanjem in dejansko nadaljnjo obravnavo stališč in 

zahtev Parlamenta glede zakonodajnih pobud? Ali ste v zvezi z načrtovanimi pobudami in tekočimi postopki 

pripravljeni Parlamentu pravočasno posredovati enakovredne informacije in dokumente kot Svetu? 

Verjamem, da morajo biti naši dialogi redni in strateški ter da morajo obravnavati prednostne naloge in stanje na 

področjih, ki jih zajema moj resor. Prepričan sem, da bo to tako za poslance Evropskega parlamenta kot zame 

koristna priložnost za pregled političnega stanja, in ne dvomim, da bodo pri tem vzniknile nove ideje in se porodili 

novi predlogi. Kot je določeno v političnih usmeritvah izvoljene predsednice, bi se morali pogovarjati tudi o 

vprašanjih v zvezi z izvajanjem: pakt ponuja priložnost za iskanje novih načinov za sodelovanje na ravni EU in 

držav članic pri izvajanju, podpora Evropskega parlamenta pa ima lahko ključno vlogo pri njegovem dobrem 

delovanju.  

Ker imam izkušnjo kot poslanec v svoji državi, se v celoti zavedam vloge Parlamenta kot predstavnika evropskih 

državljanov, zato si z vami želim odprtega in stalnega političnega dialoga na vseh ravneh. Nameravam se udeležiti 

vseh plenarnih zasedanj, na katerih se bo razpravljalo o temah s področij v moji pristojnosti, in se v največji možni 

meri odzivati na vaše pozive k izmenjavi stališč o pomembnih vprašanjih. 

V zadnjih tednih sem se imel priložnost posamično sestati z več poslanci in poslankami Evropskega parlamenta, 

tudi s predsednikom Odbora za državljanske svoboščine, pravosodje in notranje zadeve, s katerim nameravam 

vzpostaviti reden in odprt komunikacijski kanal. Če bom potrjen za komisarja, nameravam to uvesti kot svojo 

običajno prakso in storiti vse, kar je v moji moči, da bodo poslanci in poslanke Evropskega parlamenta dobili 

odgovore na vprašanja, ki jih bodo zastavili Komisiji glede področij v moji pristojnosti, v dogovorjenem roku. 

Izvoljena predsednica Ursula von der Leyen se je julija pred vami zavezala, da bomo z našimi politikami delovali 

na lokalni ravni ter da bomo prisotni med evropskimi državljani in se posvečali njihovim težnjam in vsakdanjim 

skrbem. Prav k temu se tudi sam zavezujem. Med drugim bom obiskoval projekte, pri katerih evropsko ukrepanje 

našim državljanom in državljankam pomaga, da se počutijo varne, ter projekte, pri katerih upravljanje migracij 

zagotavlja dodano vrednost EU ali pri katerih oprema, ki jo financira EU, pomaga varovati naše meje in olajševati 

zakonita potovanja. Želim se srečevati z državljani in organi, ki se soočajo z neposrednimi izzivi, povezanimi s 

politikami, ki jih bom obravnaval.  

Kar zadeva temeljno vprašanje preglednosti, je Komisija vzpostavila številna orodja za izmenjavo informacij na 

področju notranjih zadev z Evropskim parlamentom, ki presegajo redne mehanizme nadzora. S tem mislim na 

poročila o podatkih s področja vračanja in ponovnega sprejema, ki se dvakrat letno predložijo Odboru za 

državljanske svoboščine, pravosodje in notranje zadeve, na sodelovanje predstavnika Evropskega parlamenta v 

upravnem odboru agencije Frontex ter na skupino za skupni parlamentarni nadzor Europola. Komisija vas bo redno 

obveščala o izvajanju pakta o migracijah in azilu, nato pa še v okviru letnega poročila o azilu in migracijah. 

Pripravili bomo tudi letno poročilo o napredku pri izvrševanju in izvajanju. Prepričan sem, da bomo s tem 

poročanjem še povečali preglednost naših izvršilnih ukrepov in okrepili prevzemanje odgovornosti zanje. 
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Kar zadeva konkretno zunanjo razsežnost migracij, si bom prizadeval dvigniti raven preglednosti in 

prepoznavnosti informacij, ki jih prejmete, in predlagati, da bi vam moje službe poročale o zunanjih misijah, 

njihovih rezultatih in naslednjih korakih. 

Zavezujem se, da bom spoštoval dolgoletno prakso Komisije, da v treh mesecih pisno odgovori na resolucije 

Parlamenta. Kot je zahtevala izvoljena predsednica Ursula von der Leyen, bom organiziral strukturiran dialog z 

Odborom za državljanske svoboščine, pravosodje in notranje zadeve, da bi opredelili nadaljnje ukrepanje v zvezi 

z vsemi morebitnimi resolucijami iz člena 225 PDEU, ki bi jih Parlament sprejel in ki pozivajo k predložitvi 

zakonodajnega predloga, in tako kot izvoljena predsednica Ursula von der Leyen tudi sam podpiram pravico 

Parlamenta do pobude. 

Naj dodam še, da kot nekdanji poslanec nacionalnega parlamenta cenim načelo enakega obravnavanja Evropskega 

parlamenta in Sveta, zlasti kar zadeva dostop do sestankov, kot so konference, delavnice in srečanja na visoki 

ravni, pa tudi kar zadeva zagotavljanje prispevkov ali drugih informacij, vključno s tistimi, ki se nanašajo na 

zakonodajne in proračunske zadeve. Zavezujem se k spoštovanju načela enakosti, zlasti pred pomembnimi 

dogodki. 

Vprašanja Odbora za državljanske svoboščine, pravosodje in notranje zadeve 

3. Migracije in azil 

Novi pakt o migracijah in azilu je zakonodajni okvir, ki uvaja celovit sistem za upravljanje azila in migracij, v 

katerem sta uravnoteženi solidarnost in pravična delitev odgovornosti v skladu s členom 80 Pogodbe o delovanju 

Evropske unije (PDEU) in varovane temeljne pravice, hkrati pa poglablja medsebojno zaupanje med državami 

članicami. 

Kako boste spremljali, ali države članice in agencije EU pravočasno sprejemajo upravne, operativne in pravne 

ukrepe, ki so potrebni, da bi lahko pakt v celoti začeli uporabljati do poletja 2026? Kako boste odpravili morebitne 

zamude pri izpolnjevanju meril iz skupnega izvedbenega načrta? Katere ukrepe nameravate sprejeti, da bo 

financiranje EU za države članice in agencije zadostno in pravočasno, kar bo omogočilo nemoteno izvajanje 

pakta? Točni podatki, ki jih države članice posredujejo agencijam EU in Komisiji, so bistveni za ugotavljanje 

pripravljenosti in dejanskih potreb držav članic pri obvladovanju migracijskih pritiskov in kriz. Katere ukrepe 

boste sprejeli, da bi spodbudili kulturo izmenjave podatkov in medsebojnega zaupanja?  

V vaši poslanici je omenjeno tudi sodelovanje z državami članicami, da bi izboljšali usklajevanje reševalnih 

operacij. Kako vidite svojo vlogo in vlogo EU na tem področju?  

Kot je zapisano v vaši poslanici, bi morali razviti nov skupni pristop k vračanju migrantov brez urejenega statusa, 

ki bo temeljil na sodobnih pravilih. Katere zakonodajne ukrepe nameravate sprejeti v zvezi s tem? Kakšno vlogo 

bodo po vašem mnenju v tem kontekstu imele vzajemno priznane odločbe o vrnitvi in kako boste izboljšali politike 

ponovnega sprejema, da bi zagotovili učinkovito vračanje? Kako boste dosegli, da bodo migracijska vprašanja ob 

polnem spoštovanju temeljnih pravic postala operativni del naših celovitih partnerstev s tretjimi državami in kako 

boste vključili Parlament, da bo lahko izvajal učinkovit nadzor in uresničeval svoja proračunska pooblastila? 

Kako razumete „inovativne operativne rešitve za boj proti neurejenim migracijam“, na katere se morate 

osredotočiti glede na svojo poslanico? Katere ukrepe načrtujete v boju proti tihotapcem migrantov in trgovcem z 

ljudmi?  

Uspešen skupni pristop EU k migracijam je treba dopolniti z varnimi in izvedljivimi zakonitimi potmi, vključno s 

preselitvijo beguncev in njihovim uspešnim vključevanjem v skupnosti in na trge dela. Katere ukrepe boste sprejeli, 

da bodo države članice v celoti in smiselno sodelovale v okviru EU za preselitev?  

V zvezi z zakonitimi migracijami je v vaši poslanici zapisano, da si boste prizadevali za privabljanje ustrezno 

kvalificiranih državljanov tretjih držav, ki bodo zadostili potrebam lokalnega trga dela v EU. Katere ukrepe boste 

sprejeli, da bi sozakonodajalcema pomagali pri vzpostavitvi nabora talentov EU, promociji ukrepov za 

preprostejše priznavanje tujih kvalifikacij in dokončanju pogajanj o direktivi o rezidentih za daljši čas? Katere 

druge zakonodajne in nezakonodajne ukrepe nameravate sprejeti na tem področju? 

 

Če me bo Evropski parlament potrdil, se bom osredotočil na pravočasno in popolno uresničitev vseh elementov 

pakta o migracijah in azilu. V skladu s skupnim izvedbenim načrtom nameravam strogo spremljati izvajanje pakta, 

da bi zagotovili, da bodo države članice in ustrezne agencije EU do sredine leta 2026 sprejele vse ukrepe, ki so 

potrebni za začetek polne uporabe pakta. Pripravljen si bom tudi prizadevati za pospešitev izvajanja, ob tem pa 

zagotavljati uravnotežen pristop med odgovornostjo in solidarnostjo ter med notranjo in zunanjo razsežnostjo 

pakta. Pakt je primer tega, kako lahko raven EU in države članice tesno sodelujejo pri uresničevanju daljnosežne 

in zapletene zakonodaje: z rednimi dvostranskimi srečanji in obiski nameravam vzdrževati tesne stike z državami 

članicami, da bi tako podprl stike na tehnični in operativni ravni. Poleg rednih dialogov ter izmenjav bi 
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Evropskemu parlamentu in Svetu tudi redno zagotavljal informacije o trenutnem stanju. Za nadzor nad 

dejavnostmi in zagotavljanje ustreznega sodelovanja na ravni EU in nacionalni ravni nameravam uporabiti 

platformo za usklajevanje pakta, ki jo vzpostavlja Komisija. Države članice bodo za zagotovitev skladnosti na 

ravni EU prejele ciljno usmerjeno in prilagojeno podporo, pomagale pa jim bodo tudi ustrezne agencije EU. 

Podpora državam članicam mora zajemati pomoč pri zagotavljanju finančne zmogljivosti, ki je potrebna za 

izpolnjevanje pravnih obveznosti v okviru pakta v praksi. Proračunski organ je te potrebe priznal z dodelitvijo 

dodatnih sredstev, pri čemer je bilo 1,8 milijarde EUR dane na voljo v okviru vmesne revizije večletnega 

finančnega okvira, 1,6 milijarde EUR pa izhaja iz vmesnega pregleda skladov za notranje zadeve in nacionalnih 

programov v okviru teh instrumentov. Financiranje EU bo prispevalo k obravnavanju potreb, ki so jih države 

članice opredelile v svojih nacionalnih izvedbenih načrtih. Vendar so ta sredstva še naprej omejena in ne bodo 

mogla kriti vseh stroškov, saj je potrebno financirati tudi podporo državam članicam, ki gostijo ukrajinske 

begunce, zato bi jih bilo treba dodeliti tja, kjer lahko pri izvajanju pakta prinesejo največjo dodano vrednost.  

Če bom potrjen, bom spodbujal medsebojno zaupanje in izmenjavo informacij. S prvim letnim poročilom o 

upravljanju migracij bom natančno usmerjal letni cikel upravljanja migracij kot osrednji sestavni del izvajanja 

pakta. Poročilo mora za točen prikaz razmer na področju migracij v EU temeljiti na zanesljivih, kakovostnih in 

pravočasnih podatkih, ki jih zagotavljajo države članice v skladu s svojimi obveznostmi poročanja. V času svojega 

mandata nameravam še naprej spodbujati vlogo mreže EU za pripravljenost na migracije in krizno upravljanje ter 

odprto izmenjavo z agencijami EU in državami članicami, pa tudi njihovo dejavno sodelovanje. Ključno je 

pravočasno vzpostaviti novi sistem Eurodac. Podprl bom uvedbo ter polno uporabo okvira interoperabilnosti in 

novega sistema Eurodac, da bi olajšali učinkovito zbiranje in izmenjavo podatkov o migracijah, s čimer bi 

zagotovili tako nadzor na ravni EU kot vsakodnevno operativno uporabo s strani držav članic. Spodbujal bom 

kulturo pripravljenosti, sodelovanja in odpornosti, tako da bom podpiral države članice pri izvajanju njihovih novih 

odgovornosti za vzpostavitev kontingenčnega načrtovanja za vse vidike upravljanja migracij.  

EU potrebuje sodoben sklop pravil, da bi pospešili in poenostavili vračanje tistih oseb, ki nimajo pravice do bivanja 

v EU. Ker o predlogu iz leta 2018 še vedno ni dogovora, pa tudi v skladu s političnimi usmeritvami, si nameravam 

takoj začeti prizadevati za nov skupni pristop k vračanju. To pomeni pripravo novega zakonodajnega predloga za 

pospešitev in poenostavitev vračanja, opredelitev jasnih obveznosti sodelovanja za osebe v postopku vračanja, 

učinkovito racionalizacijo postopka, digitalizacijo vodenja zadev in urejanje vzajemnega priznavanja odločb o 

vrnitvi.  

Poleg tega si bom v tesnem sodelovanju z visokim predstavnikom / podpredsednikom oziroma visoko 

predstavnico / podpredsednico ter drugimi komisarkami in komisarji tako na ravni EU kot z državami članicami 

prizadeval za to, da se za spodbujanje sodelovanja s tretjimi državami na področju ponovnega sprejema uporabijo 

vsi razpoložljivi orodja in politike, vključno z diplomacijo, vizumi, trgovino in razvojem. Naše politike je treba 

izkoristiti za zagotovitev, da bodo države pristale v ponovni sprejem lastnih državljanov. Hkrati pa je bistveno, da 

se osebam, ki potrebujejo zaščito, ponudijo zakonite poti in možnosti za preselitev, kar lahko učinkuje kot 

spodbuda za okrepitev sodelovanja na področju ponovnega sprejema.  

Ta kombinacija predstavlja pravičen, human in celovit pristop k migracijam, ki koristi tako Evropi kot našim 

partnerjem. 

Zunanja razsežnost migracij je temelj evropskega sistema upravljanja meja in migracij. Migracije so zapleten pojav 

in se pogosto začnejo daleč od naših meja. Da bi jih lahko upravljali učinkovito in humano, moramo upoštevati 

celotno pot migrantov, torej izvajati pristop celotne poti, od države izvora, prek tranzitnih držav, pa vse do cilja, 

pri tem pa spoštovati nacionalno suverenost, vrednote in pravni okvir EU, temeljne pravice in mednarodne 

obveznosti. Na te zahteve bodo še naprej osredotočena vsa prizadevanja za sodelovanje s tretjimi državami, tudi v 

okviru vseh celovitih partnerstev. Če bom potrjen, bom tesno sodeloval s komisarjem oziroma komisarko za 

Sredozemlje, tudi pri novem paktu za Sredozemlje, ter s komisarko oziroma komisarjem za mednarodna 

partnerstva. Strateška in celovita partnerstva na podlagi pridružitvenih sporazumov, sklenjenih z našimi 

partnerskimi državami, še naprej ostajajo nezavezujoči instrumenti. Če bom potrjen za komisarja, se zavezujem, 

da bom Parlamentu posredoval potrebne informacije o vidikih, ki se nanašajo na migracije, tudi o zgodnjih 

razpravah in izmenjavah mnenj, da bo lahko izvajal demokratični nadzor v različnih fazah procesa. Še naprej sem 

v celoti predan zagotavljanju potrebnih informacij o vseh tovrstnih dogovorih in sodelovanju z vami pri naših 

pobudah. 

Kot je poudarjeno v političnih usmeritvah, ne morejo biti tihotapci migrantov in trgovci z ljudmi tisti, ki odločajo, 

kdo in v kakšnih okoliščinah pride v Evropo. Zato nameravam nadaljevati svetovno zavezništvo za boj proti 
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tihotapljenju migrantov ter razvijati nova operativna partnerstva s ključnimi tranzitnimi in izvornimi državami, 

vključno s sosednjimi državami. Če bom potrjen, bom s celovitim pristopom, ki vključuje preprečevanje in zaščito 

žrtev pred vsemi oblikami izkoriščanja, okrepil tudi boj proti trgovini z ljudmi. Prizadeval si bom za ciljno 

obveščanje in ozaveščanje, da ljudje svojih življenj ne bi predajali v roke brezvestnim tihotapcem in da bi dobro 

premislili, preden se podajo na te nevarne poti. V ta namen bom tesno sodeloval s sozakonodajalcema, da bi dali 

prednost zaključku pogajanj o novi zakonodaji na področju boja proti tihotapljenju. Tako bi Europol na tem 

področju pridobil večjo vlogo, saj potrebujemo sodoben pravni okvir, ki omogoča boljša preiskovanje in pregon 

storilcev kaznivih dejanj, ki ogrožajo varnost naših meja in izkoriščajo migrante v ranljivem položaju. Trgovina z 

ljudmi in tihotapljenje migrantov sta lahko povezana tudi z izkoriščanjem delavcev, med drugim tistih brez 

urejenega statusa. Z državami članicami bom sodeloval pri krepitvi izvrševanja ustrezne zakonodaje EU, 

pregledoval bom njeno izvajanje ter ocenil potrebo po novih pobudah. 

Hkrati nameravam nadaljevati razmislek o zmanjševanju spodbud za nedovoljene migracije. Če bom potrjen, bom 

preučil nadaljnje zamisli, ki bi lahko dopolnile in podprle naše delo v zvezi s paktom, tudi kar zadeva vračanje, pa 

tudi v zvezi s pristopom na podlagi poti, ki ga razvijata UNHCR in IOM, ter uporabo koncepta varne tretje države. 

Uredba o azilnem postopku določa, da je treba navedeni koncept pregledati do sredine leta 2025, pregled pa 

nameravam pripraviti ob upoštevanju stališč vseh deležnikov. 

Razvijanje varnih in zakonitih poti bo pomagalo preprečevati nevarna in nedovoljena potovanja. Nameravam 

okrepiti prizadevanja EU za preselitev in humanitarni sprejem ter partnerstva Unije s tretjimi državami, ki gostijo 

veliko število beguncev. Cilj bi bil v celoti izkoristiti novosprejeto uredbo o okviru za preselitev in humanitarni 

sprejem. V njej so na voljo nova orodja za okrepitev prizadevanj za preselitev v prihodnjih letih, ki vključujejo 

Evropski parlament in države članice.  

V okviru celovitega pristopa k upravljanju migracij si bom prizadeval za utrditev in razširitev pobude za 

partnerstvo za privabljanje talentov, da bi privabili znanja in spretnosti, ki so potrebni na trgu dela v EU. Zakonite 

migracije so še naprej ključni element našega odziva na pomanjkanje delovne sile v izbranih sektorjih in poklicih 

ter na demografske izzive. Da bi prispeval k Uniji spretnosti, bom tesno sodeloval z izvršno podpredsednico ali 

izvršnim podpredsednikom za ljudi, spretnosti in pripravljenost, da bi podprl delo sozakonodajalcev v zvezi z 

naborom talentov EU, nato pa bom podprl njegovo hitro izvajanje, da bi olajšali mednarodno zaposlovanje, zlasti 

v izbranih sektorjih in poklicih, pri katerih je bilo ugotovljeno pomanjkanje delovne sile. Z izvršnim 

podpredsednikom oziroma izvršno podpredsednico bom prav tako tesno sodeloval zato, da bi pomagal v Evropo 

privabiti prave talente, pa tudi pri ukrepih za lažje priznavanje kvalifikacij in spretnosti državljanov tretjih držav 

ter olajševanje njihove mobilnosti v EU. Poleg tega bom spodbujal hiter zaključek pogajanj o prenovitvi direktive 

o rezidentih za daljši čas, da bi lažje zadržali talente in spretnosti ter izboljšali vključevanje migrantov, ki že živijo 

v EU. Prav tako nameravam nadaljevati z izvajanjem akcijskega načrta za integracijo in vključevanje za 

obdobje 2021–2027 ter predlagati nadaljnjo strategijo za integracijo v skupnostih in na trgu dela.  

Vsako življenje, izgubljeno na morju, je tragedija. Pomoč osebam v nevarnosti na morju je ne glede na okoliščine 

mednarodna obveznost držav članic in vseh ladij, ki plujejo pod zastavo države članice. Čeprav so za začetek in 

nadzor operacij iskanja in reševanja pravno odgovorni pristojni nacionalni koordinacijski centri, pa je imela 

Komisija vlogo poštenega posrednika pri vzpostavljanju zaupanja med državami članicami. Če bom potrjen, bom 

vztrajal pri tem stališču in bom z državami članicami sodeloval, da bi zagotovil boljše usklajevanje operacij iskanja 

in reševanja, tudi s sosednjimi tretjimi državami. Gradil bom na evropski kontaktni skupini za iskanje in reševanje 

kot platformi, ki omogoča strukturirano izmenjavo, ter nadaljeval dialog z drugimi deležniki, tudi civilno družbo. 

Prav tako nameravam sodelovati z agencijo Frontex, ki vse bolj prispeva k reševanju življenj na morju, da bi 

zagotovili, da bodo države članice prejele podporo, ki jo potrebujejo pri izvajanju svojih odgovornosti za reševanje, 

tudi prek ustreznih nadzornih zmogljivosti.  

Zavezan sem učinkovitemu izvajanju naših pravil o migracijah. Letni dialogi o izvajanju bodo prinesli priložnost 

za opredelitev morebitnih ovir za izvajanje, pa tudi možnih rešitev. Veselim se razprave o rezultatih teh dialogov 

v Evropskem parlamentu in sodelovanja pri učinkovitem izvajanju. Pakt kaže, kako bi moralo biti strukturirano 

sodelovanje tista pot, po kateri se lahko najbolje zagotovijo rezultati. Poudarjam pa tudi, da bom, če ugotovimo 

sistematično blokiranje pravilnega izvajanja prava EU, brez oklevanja predlagal postopke za ugotavljanje kršitev. 
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4. Zunanje meje 

Predsednica Komisije Ursula von der Leyen namerava potrojiti število stalnih enot evropske mejne in obalne 

straže na 30 000, da bi zagotovila strožje varovanje zunanjih meja in podprla agencijo Frontex. Vi naj bi ta proces 

nadzirali in se zavzemali za integrirano upravljanje meja. Kako bodo ti dodatni viri agencije Frontex po vašem 

mnenju vplivali na sposobnost EU za soočanje s sedanjimi in nastajajočimi grožnjami na njenih zunanjih mejah? 

Katere spremembe mandata agencije Frontex, če sploh, so po vašem mnenju potrebne, da bo lahko še naprej rasla 

po načrtih, ob tem pa ostala odgovorna Parlamentu?  

Katere protiukrepe in korake nameravate sprejeti, da bi v tesnem sodelovanju z državami članicami in deležniki 

pripravili odgovor na hibridne napade in instrumentalizacijo migrantov na zunanjih mejah EU ter tudi ukrepali?  

Kako si predstavljate uporabo tehnologij v skladu s primarno zakonodajo in aktom o umetni inteligenci pri 

evropskem digitalnem upravljanju meja? Katere ukrepe boste sprejeli, da bi preprečili nadaljnje zamude pri 

uvedbi sistema vstopa/izstopa in evropskega sistema za potovalne informacije in odobritve (ETIAS) ter pri splošni 

reformi informacijskih sistemov EU za meje, varnost in migracije?  

Kateri ukrepi bi po vašem mnenju morali biti del napovedane strategije za vizumsko politiko? Katere pobude 

načrtujete v zvezi s tem, da se brezvizumsko potovanje v EU ne bo zlorabljalo, vključno s programi državljanstva 

za vlagatelje iz tretjih držav, za katere niso potrebni vizumi, in kako nameravate ohraniti socialne in gospodarske 

koristi brezvizumskega potovanja? Ali ste pripravljeni upoštevati zahteve Parlamenta in ukrepati proti tveganim 

programom „zlatih vizumov“, ki so jih sprejele nekatere države članice? 

 

Agencija Frontex je dosegla pomembne rezultate na področju upravljanja meja in ima pri tem ključno ter 

naraščajočo vlogo, države članice pa ohranjajo glavno odgovornost za upravljanje zunanjih meja. Predlog iz 

političnih usmeritev, da bi se število pripadnikov stalne enote potrojilo na 30 000, bi imel pozitivne učinke na 

prihodnje zmogljivosti agencije. To bi lahko na primer privedlo do okrepitve mandata agencije Frontex pri 

podpiranju držav članic pri vračanju, ambicioznejše vloge agencije Frontex v tretjih državah ter njenega 

močnejšega in prožnejšega odzivanja na hibridne grožnje na mejah EU.  

Taka okrepitev bo zahtevala zakonodajne spremembe, in sicer spremembo uredbe o evropski mejni in obalni straži. 

Če bom potrjen, bom preučil vse razpoložljive možnosti, pri čemer bom temeljito ocenil potrebe, učinke, posledice 

za različne deležnike, pa tudi stroške take spremembe. Z državami članicami bom tesno sodeloval, da bi ocenili 

njihove zmožnosti za prispevanje k doseganju tega cilja. Zavezujem se, da bom tesno sodeloval z Evropskim 

parlamentom in vas redno obveščal o napredku pri pripravah ter z vami tesno sodeloval v zakonodajnem postopku. 

Za okrepitev agencije Frontex bo treba zagotoviti tudi ustrezna sredstva, kar bo treba upoštevati pri razmisleku o 

naslednjem večletnem finančnem okviru.  

Sovražni državni akterji, kot sta Rusija in Belorusija, ne izkoriščajo le obupanih ljudi, temveč tudi naš pravni okvir. 

Instrumentalizacijo migrantov razumem kot hibridni napad na zunanje meje EU. Če bom potrjen, bom odločno 

podprl države članice, ki se soočajo s temi morebitnimi grožnjami za njihovo varnost in ozemeljsko celovitost. V 

tesnem sodelovanju z izvršno podpredsednico oziroma izvršnim podpredsednikom za tehnološko suverenost, 

varnost in demokracijo si bom prizadeval zagotoviti, da bodo imele države članice, ki se soočajo z razmerami, ko 

sovražna država izvaja pritisk na zunanje meje, na voljo ustrezna orodja za učinkovit odziv. V zvezi s tem bom 

preučil, kako bi bilo mogoče dodatno dopolniti odzive, ki jih omogočata zakonik o schengenskih mejah ter uredba 

o kriznih razmerah in višji sili, skupaj z visokim predstavnikom / podpredsednikom oziroma visoko predstavnico 

/ podpredsednico pa bova preučila vse možnosti za reševanje tega izziva v okviru naših zunanjih odnosov. Imamo 

dolžnost zaščititi ozemeljsko celovitost in varnost naše Unije, pa tudi varnost naših državljanov. 

EU vzpostavlja enega najnaprednejših sistemov upravljanja meja na svetu. Z digitalnim schengenskim območjem 

se bo okrepilo zaupanje med državami članicami, povečala varnost na zunanjih mejah in olajšalo zakonito 

potovanje v EU. Če bom potrjen, se bom zavezal k uresničitvi digitalizacije schengenskega območja. Prizadeval 

si bom za uvedbo digitalizacije v vizumske postopke, vzpostavitev skupne platforme EU za pridobitev vizuma in 

uvedbo digitalnega vizuma. Sozakonodajalca bom podprl pri pogajanjih, da bi hitro dosegla dogovor o nedavno 

predlaganem zakonodajnem svežnju o digitalizaciji potnih listin. Nemoteno, varno in zanesljivo potovanje na 

digitalnem schengenskem območju zahteva tudi v celoti operativno arhitekturo interoperabilnosti. Zato si bom 

prizadeval, da bi sistem vstopa/izstopa ter evropski sistem za potovalne informacije in odobritve začela delovati 

čim prej, tudi s postopnim pristopom, ter da bi vsi obsežni informacijski sistemi postali interoperabilni, da bi 

povečali varnost in učinkovitost mejnih prehodov. Seznanjen sem, da je bilo na pripravah storjenega že ogromno, 

in zavedam se izzivov, ki so povezani z začetkom delovanja takih naprednih in kompleksnih sistemov. Zavezujem 

se, da bom tesno sodeloval z vsemi vključenimi stranmi, zlasti z agencijo eu-LISA in državami članicami, da bi 

čim prej našli varno, pragmatično in uspešno pot naprej.  



 

 – 7 –   

Razvoj novih tehnologij in umetne inteligence bo še naprej vplival na schengensko območje in upravljanje meja. 

Droni, letala, sateliti in napredni senzorji so občutno spremenili varovanje meja, pri mejnih kontrolah pa se je to 

zgodilo z novo interoperabilno informacijsko arhitekturo, ki uvaja nemoteno in veliko hitrejšo izmenjavo podatkov 

v okviru različnih schengenskih ali EU informacijskih sistemov. Tako kot vsa druga orodja bi bilo treba tehnologijo 

uporabljati ob strogem spoštovanju pravnega okvira in varstva temeljnih pravic. Zavezan sem k zagotavljanju, da 

se tehnologija in inovacije za upravljanje meja uporabljajo sorazmerno in učinkovito ter popolnoma v skladu z 

zakonodajo EU, temeljnimi pravicami in evropskimi vrednotami. Kot primer lahko navedem akt o umetni 

inteligenci, ki določa pravni okvir za zaupanja vredno uporabo teh tehnologij. Tesno bom sodeloval z izvršno 

podpredsednico oziroma izvršnim podpredsednikom za tehnološko suverenost, varnost in demokracijo, da bi 

zagotovili vključenost pristojnih organov v pripravo smernic o uporabi umetne inteligence pri upravljanju meja. 

Prav tako bom podpiral sodelovanje z državami članicami in agencijami EU, tudi v okviru inovacijskega vozlišča 

EU za notranjo varnost, da bi čim bolje izkoristili inovativna orodja ob popolnem spoštovanju evropskih vrednot 

ter primarne in sekundarne zakonodaje, vključno z aktom o umetni inteligenci. 

V sodelovanju z visokim predstavnikom / podpredsednikom oziroma visoko predstavnico / podpredsednico ter 

drugimi komisarkami in komisarji nameravam razviti novo strategijo za vizumsko politiko, ki je začrtana v 

političnih usmeritvah. Strategija bi se morala osredotočiti na vizumski sistem, ki bi nam omogočal, da v celoti 

izkoristimo prednosti, ki jih prinašajo mednarodna potovanja turistov, poslovnežev in študentov, hkrati pa kar 

najbolje uporabimo vzvode, ki jih vizumska politika lahko zagotovi za okrepitev sodelovanja s tretjimi državami 

in preprečevanje zlorab našega vizumskega sistema. Da bi v celoti izkoristili potencial mehanizma, ki povezuje 

vizume in ponovni sprejem, bi morala strategija spodbujati države članice k resničnemu prevzemanju pristopa 

Ekipe Evropa in pripravljenosti uporabiti mehanizem solidarno z drugimi državami članicami. Vizumska politika 

bi se lahko poleg ponovnega sprejema uporabljala tudi za nadaljnje sodelovanje s tretjimi državami pri varnostnih 

zadevah v sodelovanju z Europolom in Frontexom. Prizadeval si bom za vzpostavitev bolj strukturiranega pristopa 

k pregledovanju vizumskih seznamov, ki bi odražal strateške interese EU ter temeljil na jasnih in objektivnih 

merilih. Strategija bi morala predlagati tudi načine za boljše spremljanje tretjih držav, katerih državljani za 

potovanje v EU ne potrebujejo vizumov, z okrepljenim spremljanjem varnostnih in migracijskih tveganj. Cilj 

strategije bo torej obravnavati vsako povečanje števila državljanov tretjih držav, ki ne potrebujejo vizumov in 

zaprosijo za azil v EU. Strategijo bo podprl tudi začetek delovanja sistema vstopa/izstopa ter evropskega sistema 

za potovalne informacije in odobritve. 

Poleg tega še vedno velja, da veliko ljudi, ki nezakonito prispejo v EU, najprej brez vizumske obveznosti prispe v 

našo soseščino. Če bom potrjen, bom torej še naprej spodbujal usklajevanje vizumske politike sosednjih držav, 

zlasti držav kandidatk za pristop k EU, z vizumsko politiko EU. Ključnega pomena je, da se hitro odobri predlog 

Komisije za spremembo mehanizma za zadržanje izvzetja iz vizumske obveznosti, saj se bo s tem okrepila 

sposobnost EU za reševanje tega vprašanja. Ko bo predlog sprejet, nameravam v celoti izkoristiti odvračilni učinek 

spremenjenega mehanizma za sprožitev zadržanja izvzetja iz vizumske obveznosti iz razlogov, kot sta 

neusklajenost vizumske politike ali izvajanje shem državljanstva za vlagatelje s strani tretjih držav, ki so izvzete 

iz vizumske obveznosti, kot je ustrezno. Tretje države brezvizumskega dostopa do EU ne bi smele uporabljati kot 

orodje za privabljanje posameznih naložb v zameno za državljanstvo. 

Povsem se strinjam z Evropskim parlamentom, da sheme prebivanja za vlagatelje (zlati vizumi) pomenijo resna 

tveganja za varnost, pranje denarja, davčne utaje in korupcijo. Te nacionalne sheme vplivajo na vse druge države 

članice in EU kot celoto, saj dovoljenja za prebivanje, ki jih izda država članica EU, državljanom tretjih držav, ki 

so ta dovoljenja pridobili, podeljujejo določene pravice, zlasti pravico do prostega gibanja po schengenskem 

območju za obdobje kratkoročnega bivanja. Ker je izdaja dovoljenj za prebivanje v nacionalni pristojnosti, 

Komisija pozdravlja ukrepe, ki so jih nekatere države članice sprejele za odpravo ali omejitev teh shem prebivanja 

za vlagatelje. Če bom potrjen, bom še naprej sodeloval z državami članicami in v celoti izkoristil orodja, ki so EU 

na voljo za obravnavanje takih shem in tveganj, ki jih predstavljajo. 
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5. Notranje meje 

Schengensko območje je eden najdragocenejših dosežkov Evropske unije. Kljub temu je več držav članic od 

leta 2015 ponovno uvedlo in ohranilo nadzor na notranjih mejah. Kako nameravate povrniti in ohraniti celovitost 

schengenskega območja? Katere ukrepe načrtujete, da bi poglobili lojalno sodelovanje in medsebojno zaupanje 

med državami članicami ter dosegli, da bodo vse v celoti spoštovale schengenski pravni red? Ali bodo med temi 

ukrepi postopki za ugotavljanje kršitev proti državam članicam, ki ne spoštujejo nedavno spremenjenega zakonika 

o schengenskih mejah? Katere ukrepe boste predlagali, da bo nadzor na notranjih kopenskih mejah z Bolgarijo in 

Romunijo odpravljen? 

Schengensko območje je eden najbolj oprijemljivih dosežkov EU in je največje območje prostega gibanja na svetu. 

Prispeva h konkurenčnosti enotnega trga in rasti gospodarstva Unije, državljani in podjetja pa ga zelo cenijo. Samo 

v letu 2023 je olajšal potovanje več kot polovici milijarde obiskovalcem. Prepričan sem, da schengensko območje 

pooseblja temeljne cilje Unije: državljanom ponuditi območje svobode, varnosti in pravice brez notranjih meja, ki 

temelji na močnem varovanju naših zunanjih meja. 

V zadnjem desetletju so vrhunci nedovoljenih migracij, notranje varnostne grožnje in pandemija COVID-19 

prinesli izjemne izzive. Čeprav imajo države članice kot skrajni ukrep na voljo ponovno uvedbo nadzora na 

notranjih mejah, pa to orodje povzroča resnične težave državljanom in podjetjem, ki se zanašajo na pravico do 

prostega gibanja. Čezmejno policijsko sodelovanje in sodelovanje na področju kazenskega pregona med državami 

članicami sta za boj proti varnostnim grožnjam v veliki večini primerov učinkovitejša od nadzora na notranjih 

mejah.  

Če bom potrjen, bom nadaljeval konstruktiven dialog z državami članicami o tem, kako najbolje obravnavati 

njihove posebne potrebe ter olajšati in okrepiti policijsko sodelovanje in sodelovanje na področju kazenskega 

pregona, zlasti na obmejnih območjih. To vključuje zagotovitev, da države članice vzpostavijo potrebne upravne 

ureditve za uporabo postopka za predajo migrantov brez urejenega statusa, ki je bil uveden z nedavno 

spremenjenim zakonikom o schengenskih mejah. Pravilna in učinkovita uporaba obsežnih informacijskih sistemov 

za zagotavljanje in izmenjavo informacij, kot so Schengenski informacijski sistem, Eurodac in Vizumski 

informacijski sistem, ter boljša pripravljenost in kontingenčno načrtovanje, kot ju zahteva pakt, so ključnega 

pomena za krepitev zaupanja v sistem, da se državam članicam ne bi zdelo potrebno ponovno uvesti nadzora na 

notranjih mejah.  

Zavezan sem zagotavljanju polnega ter učinkovitega izvajanja in izvrševanja schengenskega pravnega reda, 

vključno s strogimi obveznostmi spremljanja in poročanja, ki izhajajo iz spremenjenega zakonika o schengenskih 

mejah, ter izdajanjem mnenj Komisije, kakor je določeno v novih pravilih. Če sodelovanje pri izvajanju ne bo 

prineslo zadovoljivih rezultatov, bom po potrebi pripravljen sprožiti postopek za ugotavljanje kršitev. 

Čeprav Bolgarija in Romunija od leta 2011 naprej izpolnjujeta vse pogoje za to, da bi postali polnopravni članici 

schengenskega območja, je odločitev o odpravi preostalih kontrol na notranjih kopenskih mejah v pristojnosti in 

pod odgovornostjo Sveta. Če Svet ne bo sprejel odločitve še pred začetkom novega mandata, bom, če bom potrjen 

za člana Komisije, še naprej v celoti podpiral ta proces enako intenzivno, kot so ga moji predhodniki. Bolgarija in 

Romunija imata pravico do izkoriščanja prednosti schengenskega območja v celoti. Z odpravo kontrol na 

kopenskih mejah bo naše schengensko območje postalo tudi močnejše in varnejše. 
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6. Varnost 

V skladu z vašo poslanico bo ena od vaših najnujnejših nalog oblikovanje nove evropske strategije za notranjo 

varnost, ki bi morala vključevati razširitev pooblastil in povečanje virov Europola. Katere ukrepe bi predlagali za 

učinkovit boj proti hudim kaznivim dejanjem in organiziranemu kriminalu, terorizmu in kibernetski kriminaliteti? 

O katerih zakonodajnih pobudah na tem področju bi razmislili? Kaj nameravate storiti, da bo Europol postal 

resnično operativna policijska agencija, pri tem pa ne bo posegal v pristojnosti nacionalnih organov in drugih 

agencij EU, in da bo imel Parlament učinkovit nadzor nad njegovim delovanjem? Kakšno vlogo bi po vašem 

mnenju pri tem lahko odigral Eurojust? Ali lahko pričakujemo tudi zakonodajne predloge, ki bodo organom 

kazenskega pregona in pravosodnim organom omogočili boljše čezmejno sodelovanje v boju proti kriminalnim 

mrežam? Kaj nameravate vključiti v novo agendo za boj proti terorizmu in kako se nameravate soočiti z 

radikalizacijo in nasilnim ekstremizmom?  

Kako si kot komisar za varnejšo Evropo predstavljate svojo vlogo pri učinkovitem izvajanju in posodabljanju 

strategij EU za boj proti antisemitizmu in sovraštvu do muslimanov ter pri spodbujanju integracije? Kako boste 

na tem področju sodelovali s komisarko za enakost? 

 

Če bom potrjen, bodo krepitev notranjega varnostnega okvira EU, zaščita varnosti ljudi, ki živijo v EU, in naša 

družbena kohezija med mojimi glavnimi prednostnimi nalogami. Naše družbe se morajo bolj zavedati groženj, s 

katerimi se soočamo, in biti bolje pripravljene na spopadanje z njimi. Ena izmed mojih prvih prednostnih nalog bi 

bila predstavitev nove evropske strategije za notranjo varnost. Obravnavala bo vse grožnje, tako na spletu kot 

zunaj njega. Cilj strategije bi bil zagotoviti, da bodo vsa nova zakonodaja in nove pobude EU že od samega začetka 

zasnovane ob upoštevanju varnostnih vidikov, kar bo prispevalo k naši pripravljenosti na spreminjajoče se grožnje, 

ki izvirajo iz EU in zunaj nje. Ker razvoj dogodkov v svetu vpliva na varnost EU, mora notranja varnost postati 

sestavni del odnosov EU s tretjimi državami.  

Učinkovit boj proti organiziranemu kriminalu bo ključni delovni sklop v okviru evropske strategije za notranjo 

varnost. Organizirani kriminal ne ogroža le življenj in varnosti ljudi, temveč tudi našo demokracijo, družbo in 

gospodarski razvoj. Če bom potrjen, nameravam predlagati prenovo zakonodaje EU na tem področju, ki izvira iz 

leta 2008. Od takrat so se organizirane kriminalne združbe stalno krepile, ukvarjajo se z več kriminalnimi 

dejavnostmi in so vedno bolj večnacionalne. Nacionalne organe kazenskega pregona in pravosodne organe je treba 

opremiti s pravnimi orodji, ki jim zlasti z olajševanjem učinkovitejših preiskav omogočajo razbijanje kriminalnih 

mrež z visokim tveganjem. Da bi razbili kriminalne mreže z visokim tveganjem, nameravam predlagati okrepitev 

čezmejnega sodelovanja in finančnih preiskav ter spodbujati hiter začetek izvajanja direktive o zaplembi in 

odvzemu premoženjske koristi. Ena od najbolj uničevalnih dejavnosti organiziranega kriminala je trgovina z 

ljudmi. Pripravljen sem okrepiti strategijo EU za boj proti trgovini z ljudmi za obdobje po letu 2025. 

Trgovina s prepovedanimi drogami za organizirane kriminalne združbe predstavlja najdonosnejše področje 

kriminala. Predlagati nameravam nov evropski akcijski načrt za boj proti trgovanju z drogami, ki bo temeljil na 

rezultatih ocene sedanjih strategije in akcijskega načrta. Sodeloval bom s komisarjem oziroma komisarko za 

trajnostni promet in turizem, da bi na podlagi izkušenj zavezništva evropskih pristanišč razvili celovito pristaniško 

strategijo EU z močnim poudarkom na varnosti in zaščiti pristanišč pred vdorom kriminala. Pri tem bom tesno 

sodeloval tudi s komisarjem oziroma komisarko za demokracijo, pravosodje in pravno državo, da bi okrepili naš 

boj proti korupciji, ki je pomemben dejavnik za omogočanje organiziranega kriminala, zlasti trgovine s 

prepovedanimi drogami. Podprl bom Evropsko agencijo za droge, da bi v celoti operacionalizirala svoj novi 

mandat za hitro odzivanje na nastajajoče grožnje, in predlagal ukrepe za preprečevanje vse večje proizvodnje 

sintetičnih drog v EU. Če bom potrjen, nameravam tudi preučiti, ali naša pravila o nedovoljenem prometu s 

prepovedanimi drogami še vedno ustrezajo svojemu namenu, in sodelovati z drugimi člani in članicami kolegija, 

da bi ocenili, ali je treba posodobiti zakonodajo, da bi obravnavali naraščanje števila predhodnih sestavin za 

dizajnerske droge.  

Glede na globalno in čezmejno naravo boja proti mednarodnemu hudemu in organiziranemu kriminalu bo treba 

okrepiti mednarodno sodelovanje EU s ključnimi tretjimi državami, in sicer prek varnostnih dialogov, 

mednarodnih sporazumov in operativnega sodelovanja na področju kazenskega pregona. Če bom potrjen, bom pri 

tem odigral svojo vlogo. 

Če bom potrjen, nameravam predlagati tudi novo agendo za preprečevanje terorizma in nasilnega ekstremizma ter 

boj proti njima. Nova agenda bi se morala zlasti osredotočiti na ukrepe za preprečevanje napadov posameznikov, 

ki delujejo neodvisno ali v majhnih celicah, pogosto z omejeno pripravo in ob uporabi lahko dostopnega orožja za 

napade na gosto poseljene ali zelo simbolične kraje, in boj proti njim. Ker se ti samostojno delujoči napadalci 

pogosto radikalizirajo prek spletne propagande, bi moralo biti obravnavanje spletne razsežnosti radikalizacije med 
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ključnimi elementi nove agende. Ker je treba omejiti dostop do orodij, ki se uporabljajo v napadih, nameravam 

oceniti, ali bi bilo treba z novo zakonodajo harmonizirati kazniva dejanja na področju nedovoljene trgovine s 

strelnim orožjem, in pregledati pravila o predhodnih sestavinah za eksplozive, ki bi se lahko zlorabile za izdelavo 

doma narejenih eksplozivov. Ker se veliko terorističnih napadov zgodi na javnih mestih, kot so prometna vozlišča, 

verski objekti ali območja za pešce, bi podprl tudi posodobitev akcijskega načrta za varovanje javnih prostorov z 

novimi pobudami za javno-zasebno sodelovanje, tudi kar zadeva nove tehnologije in opremo za odkrivanje. Za 

namene boja proti financiranju terorizma bi rad preučil možnost vzpostavitve evropskega sistema za pridobivanje 

finančnih podatkov za boj proti terorizmu, ki bi nacionalnim organom pomagal odkrivati in spremljati finančne 

transakcije terorističnih mrež.  

Da bi preprečili radikalizacijo, zlasti na spletu, si bom prizadeval zagotoviti, da se bo uredba o terorističnih spletnih 

vsebinah v celoti uporabljala, in bom ocenil, ali jo je treba okrepiti. Razmislil bom tudi o okrepitvi vloge Europola, 

da bi postal protiteroristično središče za boj proti širjenju terorističnih in nasilnih ekstremističnih vsebin na spletu 

ter zlorabi novih tehnologij s strani teroristov in za olajševanje izmenjave informacij med akterji na področju 

varnosti. Ob tem bi moral imeti internetni forum EU še naprej ključno vlogo pri sodelovanju s tehnološko industrijo 

za boj proti spletnim terorističnim vsebinam, naša prizadevanja za preprečevanje pa bi moralo usmerjati vozlišče 

znanja EU o preprečevanju radikalizacije.  

Kibernetsko omogočena kriminaliteta, vključno s spletnimi prevarami, spolnim izsiljevanjem, izsiljevalskim 

programjem in identitetnimi prevarami, naj bi do leta 2025 postala tretje „največje gospodarstvo“ na svetu. Če bo 

Generalna skupščina ZN potrdila novo konvencijo ZN o kibernetski kriminaliteti, bo ta znatno okrepila 

mednarodno sodelovanje na tem področju, hkrati pa varovala temeljne pravice. Tesno bom sodeloval z izvršno 

podpredsednico oziroma izvršnim podpredsednikom za tehnološko suverenost, varnost in demokracijo ter 

komisarjem oziroma komisarko za demokracijo, pravosodje in pravno državo, da bi dosegli podpis, ratifikacijo in 

izvajanje te konvencije. Osredotočil se bom tudi na izvajanje obstoječih in prihodnjih mednarodnih sporazumov, 

ki so bistveni za lažji čezmejni dostop organov kazenskega pregona do elektronskih dokazov, ki jih hranijo 

podjetja, zlasti sporazuma med EU in ZDA o dostopu do elektronskih dokazov, o katerem trenutno potekajo 

pogajanja. Ker je zelo pomembno tudi to, da se dokazi o kaznivih dejanjih, ki ostanejo na spletu, lahko uporabijo 

za privedbo storilcev kaznivih dejanj pred sodišče, se bom, če bom potrjen, zavezal, da se bom lotil posodabljanja 

orodij, ki so organom kazenskega pregona na voljo za dostopanje do digitalnih informacij, med drugim bom preučil 

tudi pravila o hrambi podatkov, in sicer ob polnem spoštovanju temeljnih pravic. Europol mora prav tako še naprej 

podpirati države članice z nudenjem forenzične, operativne in analitične pomoči. 

Europol ima ključno vlogo pri podpiranju organov kazenskega pregona držav članic v boju proti hudim kaznivim 

dejanjem in organiziranemu kriminalu ter terorizmu. Če bom potrjen, si bom prizadeval, da bo postal resnično 

operativna policijska agencija, cilj pa je sčasoma več kot podvojiti njegovo osebje. Europol mora izpolnjevati 

operativne potrebe držav članic ter se tesneje usklajevati in dopolnjevati z drugimi agencijami EU. Na podlagi 

ocene sedanje uredbe, poglobljene ocene učinka in obsežnega posvetovanja z deležniki, Evropskim parlamentom 

in državami članicami bi predlagal okrepitev mandata Europola, zlasti njegove vloge pri preiskovanju čezmejnih, 

obsežnih in kompleksnih kaznivih dejanj, ki resno ogrožajo varnost Unije. Tesno bom sodeloval s komisarjem 

oziroma komisarko za demokracijo, pravosodje in pravno državo, da bi zagotovili učinkovito sodelovanje med 

Europolom in Eurojustom v boju proti organiziranemu kriminalu, tudi tako, da bi poskrbeli, da lahko Eurojust 

zagotovi nadaljnje pravosodno ukrepanje na podlagi preiskav na ravni kazenskega pregona, ki jih podpira Europol.  

Če bom potrjen, bom razmislil tudi o tem, ali bi bilo mogoče razširiti in okrepiti Evropsko večdisciplinarno 

platformo proti grožnjam kriminala (EMPACT), da bi okrepili skupno operativno sodelovanje držav članic EU, 

naših agencij ter tesnih zunanjih partnerjev na področju preprečevanja, odkrivanja in preiskovanja kaznivih dejanj 

pri boju proti prednostnim grožnjam zaradi kriminala. V skladu s političnimi usmeritvami predlagam tudi 

vzpostavitev kritičnega komunikacijskega sistema EU, ki bi ga uporabljali vsi organi kazenskega pregona in organi 

za odzivanje na izredne razmere, pristojni za varnost in zaščito.  

Pozdravljam, da mi je zaupana naloga boja proti antisemitizmu in sovraštvu do muslimanov. EU mora biti varen 

in zaščiten prostor za vse, vključno z judovskimi in muslimanskimi skupnostmi, tu ne sme biti diskriminacije, 

sovraštva, nasilja in zaskrbljenosti glede varnosti, zlasti v sedanjih geopolitičnih razmerah. Če bom potrjen, bom, 

kar zadeva antisemitizem, pospešil izvajanje Strategije EU za boj proti antisemitizmu in negovanje judovskega 

življenja, še naprej ocenjeval potrebe in grožnje ter navedeno strategijo EU po potrebi posodobil. V zvezi s 

sovraštvom do muslimanov bom razmislil o bolj strateškem pristopu z namenom v celoti razumeti obseg sovraštva 

do muslimanov, ki bi temeljil na izboljšanem zbiranju podatkov in bi potekal v tesnem sodelovanju s komisarjem 

oziroma komisarko za pripravljenost in krizno upravljanje ter enakost. Prav tako bi pozdravil priložnost za 



 

 – 11 –   

nadaljnje spodbujanje dialoga Komisije s cerkvami in verskimi združenji ali skupnostmi ter svetovnonazorskimi 

in nekonfesionalnimi organizacijami. 

Zavezujem se, da bom raziskal in podpiral možnosti za reševanje vprašanja polarizacije v družbi, tudi ob 

upoštevanju priporočil, ki jih je za boj proti sovražnemu govoru in kaznivim dejanjem iz sovraštva podal evropski 

državljanski forum o spopadanju s sovraštvom. Ekstremizem črpa iz vseh oblik sovraštva. Zavezujem se tudi, da 

bom spodbujal usklajen pristop v vseh državah članicah, pri čemer bom tesno sodeloval z nacionalnimi in 

lokalnimi organi, tehnološko industrijo in civilno družbo, da bi okrepili odpornost in preprečili uveljavljanje 

ekstremističnih ideologij. Na tem področju bomo svoja prizadevanja oprli na vozlišče znanja EU o preprečevanju 

radikalizacije.  

7. Razpoložljivost podatkov za namene kazenskega pregona 

Kako se nameravate soočiti z glavnim izzivom na tem področju, namreč učinkovitim dostopom do osebnih 

podatkov pri preprečevanju, odkrivanju, preiskovanju in pregonu kaznivih dejanj ob hkratnem upoštevanju načel 

nujnosti in sorazmernosti ter spoštovanju pravice do zasebnosti in varstva podatkov? Katere varovalke 

predvidevate, da bi zagotovili popolno skladnost s sodbami Sodišča Evropske unije o hrambi podatkov in dostopu 

do njih za namene kazenskega pregona? Ali boste v predlogu pravil o dostopu obravnavali tudi šifriranje?  

Kako nameravate odpraviti blokado predloga o spolni zlorabi otrok v spletu, da bo izpolnjen njegov osrednji cilj, 

tj. zaščita otrok, upoštevani pa bodo tudi pomisleki glede varstva pravice do zasebnosti? Kako se boste izognili 

zakonodajni vrzeli, če do 3. aprila 2026, ko se bo izteklo drugo podaljšanje začasne uredbe, še ne bo sprejeta 

uredba o tej zadevi? 

 

Zavezujem se, da bom, če bom potrjen, poiskal uravnotežen in pravno ustrezen pristop k zagotavljanju 

učinkovitega dostopa do podatkov za organe kazenskega pregona in sodstvo ob hkratnem spoštovanju zasebnosti 

in varstva podatkov ter zahtev glede kibernetske varnosti in ob upoštevanju tehnoloških vidikov. EU mora zgraditi 

krepko digitalno gospodarstvo, pri katerem lahko državljani vidijo, da bo prineslo blaginjo, ohranilo varnost in 

ščitilo temeljne pravice. Hkrati z digitalizacijo družbe in gospodarstva pa se enako spreminjajo tudi storilci 

kaznivih dejanj, teroristi in drugi akterji groženj, da bi nadaljevali kriminalne dejavnosti in se izognili kazenskemu 

pregonu. Da bi zagotovili, da imajo pristojni organi sodobne in inovativne zmogljivosti za boj proti kriminalu, je 

za povezovanje kaznivih dejanj s storilci, podporo preiskavam, zaščito žrtev in razbitje kriminalnih mrežo ključno, 

da se organom kazenskega pregona omogoči sorazmeren dostop do podatkov. Vendar danes pravne in tehnične 

ovire ter premalo harmonizirana zakonodaja o hrambi podatkov med državami članicami ovirajo nacionalne 

preiskave in otežujejo čezmejno sodelovanje. Kljub tem izzivom sem prepričan, da lahko najdemo učinkovite 

rešitve, s katerimi bomo kos izzivom prihodnosti in ki bodo olajšale zakonit dostop do digitalnih informacij. To je 

bistveno za zaščito naših državljanov in ohranjanje pravne države ob polnem spoštovanju načel nujnosti in 

sorazmernosti.  

Hkrati se moramo izogibati ustvarjanju novih šibkih točk, ki jih lahko zlonamerni akterji izkoristijo, in dvomom 

glede prednosti, ki jih prinaša šifriranje. Najti moramo ravnovesje, ki nam bo omogočilo varovanje zasebnosti, 

hkrati pa zagotovilo varnost in zaščito naših državljanov in družb pred spreminjajočimi se grožnjami. Skupina na 

visoki ravni za dostop do podatkov za kazenski pregon je opredelila operativne potrebe organov kazenskega 

pregona in pravosodnih organov, priporočila pa vključujejo vrsto različnih ukrepov, kot so krepitev zmogljivosti, 

sodelovanje z industrijo, standardizacija in zakonodaja. To bi moralo služiti kot dragocen prispevek k delu na tem 

področju, za katerega je treba opraviti poglobljeno oceno učinka.  

Kriminal in negotovost imata omejujoč učinek na družbo in če se ne obravnavata ustrezno, ljudem preprečujeta 

uveljavljanje njihovih svoboščin, izražanje misli ali brezskrbno sprehajanje po ulicah. Grožnje so lahko tudi bolj 

neposredne, ne le zunaj spleta, temveč tudi na njem. Še posebej so ogroženi otroci, zato moramo storiti več, da bi 

jih zaščitili pred številnimi tveganji, ki segajo od kibernetskega ustrahovanja do spolnega izsiljevanja ter od 

odvisnosti od spleta do radikalizacije. Prepričan sem, da je potrebno in nujno sprejeti predlagano uredbo o 

preprečevanju spolne zlorabe otrok na spletu in boju proti njej. Leta 2010 je bilo približno milijon prijav posnetkov 

spolne zlorabe otrok in pridobivanja otrok za spolne namene na spletu. Do leta 2023 je to število naraslo na več 

kot 36 milijonov. Obstoječa „vmesna“ uredba, ki ponudnikom nekaterih spletnih platform omogoča prostovoljno 

odkrivanje spolne zlorabe otrok, bo prenehala veljati aprila 2026. Brez predlaganih dolgoročnih pravil bo postala 

taka oblika odkrivanja, ki je več kot deset let pomagala reševati otroke in identificirati storilce kaznivih dejanj, v 

EU prepovedana. Menim, da lahko in da moramo najti izvedljiv način za dokončanje pogajanj o uredbi, ki je v 

obravnavi, da bi se lahko pravočasno začela uporabljati še pred iztekom vmesne uredbe.  
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Če bom potrjen, se zavezujem, da si bom prizadeval tudi za zaključek pogajanj o spremembah direktive o boju 

proti spolni zlorabi otrok. Direktiva dopolnjuje Uredbo in določa skupni standard za kazenske preiskave in pregon 

ter harmonizira opredelitve kaznivih dejanj in sankcij. Predstavlja bistven sestavni del ravnovesja, ki ga naša 

družba zahteva od digitalnega sveta. 

 

Vprašanje Odbora za razvoj 

8. Glede na to, da se boste ukvarjali z zunanjimi vidiki migracij in mobilnosti, ter glede na to, da je v uredbi o 

instrumentu NDICI – globalna Evropa zapisano, da je 10 % njegovih sredstev namenjenih soočanju z migracijami 

in prisilnim razseljevanjem, kako se boste konkretno lotili naloge iz svoje poslanice, da mora vprašanje migracij 

postati operativni del partnerstev, še posebej partnerstev z državami v razvoju, in kako boste pri tem upoštevali 

načelo skladnosti politik za razvoj? Ali se lahko zavežete, da boste Parlamentu dovolj zgodaj posredovali celovite 

informacije, da bi mu omogočili ustrezen nadzor nad sporazumi, ki se dotikajo migracij, z državami v razvoju in 

da boste v zvezi z neformalnimi dogovori o migracijah, kot so memorandumi o soglasju, ravnali transparentno? 

Kako si predstavljate sodelovanje in delitev dela na področju zunanjih vidikov migracij z drugimi komisarji? 

Vzpostavljanje celovitih in vzajemno koristnih partnerstev s tretjimi državami je pomemben element našega 

celovitega pristopa k učinkovitemu in pravičnemu upravljanju migracij. Če bom potrjen, nameravam tesno 

sodelovati s komisarji in komisarkami, ki se ukvarjajo z zunanjimi odnosi, da bi zagotovili, da bo migracijska 

politika del širšega vseobsegajočega pristopa. To pomeni, da je treba razumeti interese in zaskrbljenosti naših 

partnerjev ter interese EU, kot je upravljanje migracij, umestiti ob druge skupne interese na ostalih področjih, kot 

sta trgovina ali energija, kot del vzajemno koristnih partnerstev. Sodelovanje na področjih, kot so ta, ki sem jih 

ravnokar navedel, krepi naša stališča o vprašanjih migracij. Enako velja za financiranje za podporo izgradnji 

zmogljivosti za upravljanje in preprečevanje nedovoljenih migracij ter odpravljanje temeljnih vzrokov za 

nedovoljene migracije. Naložbe EU v okviru strategije Global Gateway se osredotočajo na gospodarski razvoj, 

izobraževanje, ustvarjanje delovnih mest, zdravstveno varstvo, digitalno področje, podnebje in promet. S tem se 

bo pripomoglo k blaginji naših partnerjev in njihovem naboru znanj in spretnosti. Razvijanje varnih in zakonitih 

poti ter spodbujanje k njihovi uporabi bo pomagalo preprečevati nevarna in nedovoljena potovanja. Z drugimi 

komisarkami in komisarji bom sodeloval pri spodbujanju partnerstva za privabljanje talentov, ki lahko strukturira 

sodelovanje na področju mobilnosti delovne sile, da bi povečali konkurenčnost EU in odpravili pomanjkanje 

delovne sile v izbranih sektorjih in poklicih, hkrati pa v državah izvora migrantov spodbujali razvoj znanj in 

spretnosti ter gospodarsko rast.  

Značilnost tega pristopa je tesno sodelovanje različnih komisarjev in komisark pri vzpostavljanju partnerstev. 

Tesno bom sodeloval z visokim predstavnikom / podpredsednikom oziroma visoko predstavnico / podpredsednico 

in komisarjem oziroma komisarko za Sredozemlje, da bi združili notranje in zunanje politike ter poskrbeli za 

splošno skladnost prizadevanj EU, tudi v okviru skladnosti politik za razvoj. Tako bomo lahko zagotovili, da bo 

upravljanje migracij v celoti vključeno v partnerstva z državami v razvoju, zlasti z državami izvora in tranzita, ob 

hkratnem spoštovanju temeljnih pravic in mednarodnih pravnih obveznosti. Ne smemo spregledati dejstva, da 

številne tretje države gostijo veliko število beguncev – Evropa je ponosna na svojo tradicijo pomoči državam in 

skupnostim pri njihovem sprejemu.  

Kot sem že pojasnil, bom poskrbel, da bo Parlament še naprej dobro obveščen o dogovorih s tretjimi državami na 

področju migracij. Še naprej sem v celoti predan zagotavljanju potrebnih informacij o vseh tovrstnih dogovorih in 

sodelovanju z vami pri naših pobudah. 


